
Svaz průmyslu: Školné může
zatraktivnit technické obory na VŠ

Compiled 29.6.2014 2:12:23 by Document Globe ®   1

Svaz průmyslu: Školné může zatraktivnit technické obory na
VŠ
Brno 2. října (ČTK) - Poplatky za studium na vysoké škole formou odloženého školného mohou být podle představitelů
Svazu průmyslu a dopravy jednou z cest, jak zvýšit zájem studentů o technické obory. Studentům vybraných oborů
by firmy poskytly stipendia, díky nimž by získaly absolventy, které potřebují. Změna by se měla stát součástí nového
vysokoškolského zákona, řekli dnes na mezinárodním strojírenském veletrhu zástupci svazu.    
Ministerstvo plán na zavedení tzv. odloženého školného na vysokých školách již v minulosti připravilo. "Školné není
aktuálním tématem. Možná tak za pět či více let, až se zvýší životní úroveň lidí a jejich příjmy," řekla už dříve odstupující
ministryně školství Dana Kuchtová. Zájem ze strany firem o tuto formu financování budoucích absolventů určitě existuje,
řekl ČTK viceprezident svazu a člen představenstva Škoda Auto Martin Jahn. "Například Škoda Auto v letošním roce
spustila svůj vlastní systém stipendií," dodal. Na nedostatek kvalitních absolventů technických oborů si průmyslníci
stěžují dlouhodobě. Jednou z příčin současného stavu je počátek 90. let, kdy technické školství nebylo veřejností
vnímáno prestižně, tvrdí prezident Svazu průmyslu a dopravy Jaroslav Míl.    
Průmyslníci volají i po lepším propojení vysokých škol a průmyslu. Vysoké školy mají být řízeny více manažerským
způsobem, než je tomu dnes. Současný zákon o vysokých školách dává rektorům pouze omezenou pravomoc. Ti pak jen
těžko prosazují svou vizi, kam školu vést. "Pokud jsou školy řízeny jen akademickým senátem, pak školy těžko reagují
pružně na potřeby průmyslu," řekl Jahn. Firmy mají na druhou stranu zvyšovat investice do spolupráce s vysokými
školami. Například ve Spojených státech je běžné, že průmysl nejen financuje studentská stipendia, ale rovněž přispívá
na výuku, výzkum i na investiční akce, řekl ekonom Jan Švejnar.    
"Chceme-li změny v legislativě, dejme dohromady právníky, po jednom z každé vysoké školy, a další z velkých firem,
a do roka můžeme návrh mít," vyzval Míl k přípravě nového vysokoškolského zákona. "Pokud budeme čekat, až ho
připraví vláda, počkáme si několik let," dodal. Odložené školné funguje například v Británii. Student neplatí účty za studia
hned, ale až když začne vydělávat, například když dosáhne určité výše platu.
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